

Abstracts

Rudolf Uertz: Christian democracy in social sciences and historical research. The outline of a problem (pp. 1-24)

Contrary to liberalism and democratic socialism, Christian democracy is usually treated inadequately in the relevant literature and is as a rule simply classified as conservatism. The paper introduces the intellectual foundation of Christian democracy based on the most important academic analyses. As a result of its orientation towards Christian ethics and political theory, Christian democracy was able to make a particular contribution to the organisation of the democratic constitutional state and its subsidiary and solidary structures.

Torsten Oppelland: Matthias Erzberger and the beginning of democratic foreign policy in Germany (pp. 25-47)

During World War I Erzberger dropped his early annexationism and became the advocate of a democratic foreign policy largely through the influence of the USA. In 1916 having realized the great potential of American power he worked against the unrestricted submarine warfare that would bring the United States into the war against Germany; instead he pleaded for a constructive reply to Wilson's peace initiative. In 1917 after the American entry into the war he worked for the parliamentarisation of German government and a new start with new men in order to allow Wilson to resume his mediation efforts. 1918 he adopted Wilson's major war aim, the establishment of a League of Nations, as his own. Unfortunately for Germany Erzberger failed in his attempts to establish a democratic foreign policy.

Vera Bücker: The Kölner Kreis and its concept for a Germany after Hitler (pp. 49-82)

Sufficient attention has not yet been paid to the Kölner Kreis (Cologne Circle) in the field of research. Contrary to the better known groups of resistance around Helmuth J. von Moltke and Carl Goerdeler, the Kölner Kreis was firmly rooted in the Catholic milieu, with the emphasis on social catholicism. This article treats the history of the formation of the Kölner Kreis, its members and its contacts to other resistance groups. The article also addresses the long-term plans of the Kölner Kreis with a view to the structure of the state, the parties, the economy and the social order. This reveals that the Kölner Kreis came closer than other resistance groups to the idea of a parliamentary democracy.

Ralf Baus: The formation of the Christian-Democratic Union of Germany in Saxony in 1945 (pp. 83-117)

The party was formed, largely independently, in two centres: Chemnitz and Dresden. The basic programme corresponded with that of the founders in Berlin. Attempts at cooperation between Christian and liberal-oriented groups failed in Dresden during the process of formation. In Leipzig the attempt resulted in the split in the Democratic Party of Germany. The Christian-oriented wing became established as an independent group. The deciding factor in determining that Dresden

take the lead was the integration in the Berlin CDUD of the Chemnitz Christian People's Party (CVP) and the Dresden Christian-Social People's Party (CSV) ordered by the Soviet Military Administration (SMA). Connected with this was the acknowledgement of the party council at the seat of the Saxonian SMA in Dresden.

Stefan Creuzberger: »Class struggle in Saxony«. The Soviet Military Administration in Germany (SMAD) and the referendum on 30 June 1946 (pp. 119-130)

The historiography of the GDR gave the impression that the proceedings surrounding the referendum in Saxony on 30 June 1946 were solely German initiatives and measures, and for the most part initiated by the KPD/SED. Documents from Moscow archives, available for the first time, show however, that the referendum took place under the extremely great influence of the SMAD. The behaviour of the occupying force underlined the doubtful character of the first election in the Soviet occupied zone (SBZ) after the war and boded ill for the local, regional and federal state elections planned for the autumn of 1946.

Anne Martin: The policies of the French occupation and the formation of the CDU in the Rhineland-Palatinate (pp. 131-148)

As occupying force, France supported the political convergence of Catholics and Protestants. A re-founding of the »Zentrum« and other denominational parties was not permitted. Even before the founding of the federal state of the Rhineland-Palatinate, the French military authorities acted towards a single Christian-Democratic party encompassing Rhine-Hesse and the Palatinate. Favouring the federal-oriented CDU conformed with the aims of French policies towards Germany. However, the obvious approval shown by the occupying powers for strongly federal forces tended to hinder the early unity of the Christian Democrats in the Rhineland-Palatinate.

Matthias Pape: German-Austrian relations 1945-1955. An overview (pp. 149-172)

German-Austrian relations had been dictated since 1947 by the question of the Austrian State Treaty, the signing of which the major powers made dependent on the solution of the German Question. Austria incurred a threat to security policies in May 1955 with its neutral status. The Federal Republic of Germany was supposed to offset this threat by joining NATO. Austria's economical stability was to be achieved by closely linking the two national economies. Governed by their own interests, the politics of the major powers had led, in confidential cooperation with Vienna, to the expropriation of German property in Austria. At the same time Washington temporarily attempted a new order in its security policies in Europe based on a belt of neutral states. Adenauer felt himself misled in both questions by the United States.

Yorck Dietrich: Franz Etzel as Minister of Finance (pp. 173-187)

Franz Etzel, known today only as Adenauer's unlucky favourite successor in 1959, was one of the protagonists of Social Market Economy in Germany. Etzel formulated the first manifesto of Social Market Economy in 1949. Having proved his abilities as a coordinator and mediator in supporting Ludwig Erhard's policy, he became finance minister in 1957. Adenauer's esteem for Etzel was not the least motivated by his skills demonstrated in financial policy. But Etzel

was not a tough fighter. He was torn between his neoliberal convictions and the interests of big business to which he was committed.

Frank Müller: Inner-German relationships prior to the opening of the Wall. The contacts between SPD and SED 1982-1989 (pp. 189-221)

The contacts between the SPD and the SED in the eighties took place with no consistent strategy. With the exception of a group around Hans Büchler and Gert Weisskirchen, most Social Democrats regarded the situation within the GDR as only of secondary importance in the interests of peace in Europe. Whereas Egon Bahr continued consistently on this path, a third group – among them the heads of the SPD governed federal states – established themselves in the improved conditions for discussion without achieving, despite their familiarity, any results which the Federal Government could not also have achieved. At the beginning of 1989 the close liaison led to the SED and the Berlin SPD cooperating together against the Union – with implications on German politics which, without the opening of the Wall, in the case of an electoral victory by Oscar Lafontaine in 1990, could have had dramatic consequences.

Niels Hansen: An embarrassing mission. Vienna, 14 May 1955: Against the expropriation of German property through the Austrian State Treaty (pp. 223-246)

Based on the memories of the turbulent discussion at the German Diplomatic Mission in Vienna on the eve of the signing of the Austrian State Treaty, the author, at the time Vice Consul there, describes the expropriation of German property in Austria and how the relevant terms of the Treaty came into being. The evaluation of the confidential Bonn and Vienna documents recently released and of the by now published American and French documents throw a new light on the dramatic events of four decades ago. In this connection the involvement of the Austrians in the crimes against the Jews is also dealt with.

Rudolf Morsey: The search for the substitute. The nomination of Heinrich Lübke for the Federal Presidential elections on 15 June 1959 (pp. 247-281)

By withdrawing his candidacy for the office of Federal President at the beginning of June 1959, Adenauer released a 'presidential crisis' which led to a loss of prestige by the 84 year-old Federal Chancellor. The nomination of a successor by the electoral college of the Union parties as early as 15 June 1959 was by no means decided on lightly. It followed a debate lasting several hours, the result of which was never a foregone conclusion. The extensive, previously unknown minutes of this meeting suggest particularly that the structurally unresolved problems of denominations within the Union parties played a role in the discussions on the possible candidates. The nominated candidate, Heinrich Lübke, had served as of 1953 successfully as Minister of Agriculture.

Günter Buchstab: Party archives in Europe, part II. An inventory (pp. 283-297)

Following general considerations on the role of the parties in democracy, the conclusions to be drawn from these and their bearing on historical party research and the archives (HPM 1/1994), this inventory surveys the development of the party archives in Europe.

Klaus Oldenhage: Legislation to secure the archives of the parties and mass organisations of the GDR (pp. 299-307)

A major archival, legal and political problem was solved in an internationally exemplary fashion with the establishment of the foundation »Archives of the parties and mass organisations of the GDR« by means of the law to amend the federal archive law of 13 March 1992 and the inclusion of regional holdings into the state archives of the re-instituted federal states. The course and the result of the legislative process are described here.

Manfred Agethen: The files of the East-CDU and the Demokratische Bauernpartei Deutschlands (DBD) in the Archives for Christian Democratic Policy. A description (pp. 309-311)

Information on the size, accessibility and contents of the files received in 1990/91.

Laurent Ducerf: Christian Democracy in France since 1945. A historiographic balance (pp. 313-323)

With the liberation of France in World War II, a Christian-Democratic party, the Mouvement Républicain Populaire (MRP) moved up to become the premier party in France. This bibliographic article deals with the history of the MRP and – as its successor – that of the Centre Démocrate and finally the Centre des Démocrates Sociaux (CDS).

Résumés

Rudolf Uertz: La Démocratie Chrétienne dans les sciences sociales et la recherche historique. Une esquisse du problème (pp. 1-24)

Contrairement au Libéralisme et au Socialisme démocratique, la Démocratie Chrétienne est présentée dans les exposés spécialisés de façon insuffisante et est classée simplement, en principe, dans la rubrique du Conservatisme. Partant des travaux scientifiques les plus importants, cette étude présente les bases intellectuelles de la Démocratie Chrétienne. De par son orientation en ce qui concerne l'éthique chrétienne et la théorie politique, la Démocratie Chrétienne a pu apporter sa contribution particulière à la création de l'État constitutionnel démocratique et à ses structures subsidiaires et solidaires.

Torsten Oppelland: Matthias Erzberger et les débuts d'une politique étrangère démocratique en Allemagne (pp. 25-47)

L'évolution de Erzberger, d'un annexioniste jusqu'à un représentant d'une politique étrangère démocratique fut influencée de façon déterminante par la politique des États-Unis. Reconnaissant la supériorité matérielle des États-Unis, il se prononça contre une guerre sous-marine illimitée et en faveur de l'offre de médiation américaine. En 1917, après l'entrée en guerre des américains, Erzberger se consacra à la parlementarisation du gouvernement et la relève des hommes politiques compromis par rapport aux États-Unis. En 1918, il adopta l'objectif principal de

guerre de Wilson, la création de la Société des Nations. Malheureusement pour l'Allemagne, Erzberger ne put s'imposer avec sa politique démocratique dirigée vers l'avenir.

Vera Bücker: Le Kölner Kreis et sa conception d'une Allemagne après Hitler (pp. 49-82)

Le Kölner Kreis (Cercle de Cologne) ne suscita jamais assez d'intérêt dans le milieu de la recherche. Contrairement aux groupes de résistance les plus connus, celui autour de Helmuth J. von Moltke et celui autour de Carl Goerdeler, le Kölner Kreis avait de profondes racines dans le milieu catholique concentrant ses efforts sur le catholicisme-social. Cet article traite de l'histoire de sa création, de sa composition et de ses relations avec les autres groupes de résistance. On se pose ensuite la question au sujet des conceptions du Kölner Kreis pour le futur, vis à vis de l'organisation de l'État, des partis, de l'économie et de l'ordre social. Il se manifeste alors que le Kölner Kreis tend bien plus que les autres groupes de résistance vers des idées d'une démocratie parlementaire.

Ralf Baus: La fondation de l'Union Chrétienne-Démocrate d'Allemagne en 1945 en Saxe (pp. 83-117)

Chemnitz et Dresde furent les centres d'où résultèrent les premières fondations largement autonomes. Les conceptions programmatiques coïncident avec celles des fondateurs berlinois. Déjà pendant le processus de fondation, des essais de collaboration entre les forces chrétiennes et les forces d'orientation libérale échouèrent à Dresde. A Leipzig, l'essai se termina par la scission du Parti Démocrate d'Allemagne. L'aile d'orientation chrétienne se constitua en un groupe indépendant. Décisive pour la prépondérance du parti de Dresde fut l'intégration, ordonnée par l'Administration Militaire Soviétique (SMA), du Parti Populaire Chrétien (CVP) de Chemnitz et du Parti Populaire Chrétien-Social de Dresde dans la CDUD berlinoise. Ceci impliqua la confirmation de la présidence territoriale au siège de la SMA de Saxe à Dresde.

Stefan Creuzberger: »Lutte des classes en Saxe«. L'Administration Militaire Soviétique en Allemagne (SMAD) et le plébiscite du 30 juin 1946 (pp. 119-130)

L'historiographie de la RDA donne l'impression que le plébiscite du 30 juin 1946 en Saxe résultait exclusivement d'initiatives et de mesures allemandes, en particulier venant du KPD/SED. En s'appuyant sur les documents des Archives de Moscou, mises à disposition pour la première fois, il peut être prouvé qu'au contraire le plébiscite eut lieu sous l'influence massive de la SMAD. Le comportement de la force d'occupation permit de remettre en doute le caractère démocratique des premières élections après-guerre dans la zone d'occupation soviétique (SBZ) et assombrit de ce fait les élections communales, régionales et territoriales, prévues pour l'automne 1946.

Anne Martin: La politique de l'occupation française et la fondation de la CDU en Rhénanie-Palatinat (pp. 131-148)

En tant que force d'occupation, la France soutint l'accord politique des catholiques et des protestants. Ni la recréation du Zentrum, ni celle d'autres partis confessionnels, ne fut autorisée. Déjà avant la création du »Land« Rhénanie-Palatinat, les autorités militaires françaises s'orientèrent en direction d'un parti unique chrétien-démocrate. La préférence pour la CDU, à tendance

fédéraliste, correspondait avec les intentions de la politique française vis à vis de l'Allemagne. La bienveillance notoire de la force d'occupation pour les puissances fédéralistes gênait plutôt une unité naissante des Chrétiens-Démocrates en Rhénanie-Palatinat.

Matthias Pape: Les relations germano-autrichiennes 1945-1955. Une synopsis (pp. 149-172)

Les relations germano-autrichiennes étaient déterminées depuis 1947 par le problème du Traité d'État Autrichien, dont les Grandes Puissances en firent dépendre la signature selon la solution de la question allemande. Le risque de politique de sécurité que prit l'Autriche avec son statut de neutralité en mai 1955 devait être compensé par l'entrée de la République Fédérale d'Allemagne dans l'OTAN. La stabilisation économique de l'Autriche devait être obtenue par l'engrenage des deux économies politiques entre elles. La politique d'intérêts des Grandes Puissances, en collaboration secrète avec Vienne, conduisit à l'expropriation du patrimoine allemand en Autriche. Washington temporairement tenta une réorganisation de sa politique de sécurité en Europe, basée sur une ceinture d'états neutres. En ce qui concerne ces deux questions, Adenauer se voyait dupé par les États-Unis.

Yorck Dietrich: Franz Etzel, Ministre des Finances (pp. 173-187)

Franz Etzel, Ministre Fédéral des finances de 1957 à 1961, fut un des protagonistes de l'Économie de Marché Social. Il formula le premier manifeste de l'Économie de Marché Social en 1949. Ayant prouvé son habileté comme négociateur et médiateur dans la politique financière, il devint le successeur préféré de Adenauer en 1959, mais la CDU ne le supporta pas. Il fut affaibli par sa position précaire entre les néo-libéraux et l'industrie allemande, à laquelle il était lié personnellement.

Frank Müller: Les relations inter-allemandes avant le »tournant«. Les contacts entre la SPD et la SED de 1982 à 1989 (pp. 189-221)

Les contacts entre la SPD et la SED se déroulèrent pendant les années 80 sans stratégie concrète. A l'exception d'un groupe autour de Hans Büchler et Gert Weisskirchen, la majorité des sociaux-démocrates n'attribua dans l'intérêt de la paix en Europe qu'un rôle subordonné aux conditions de vie en RDA. Alors que Egon Bahr suivait conséquemment ce chemin, s'arrangea un troisième groupe, auquel appartenaient les Premiers Ministres des Pays Fédéraux gouvernés par la SPD, dans une meilleure atmosphère quant aux discussions possibles, sans pour autant aboutir à des résultats que le gouvernement fédéral n'aurait certes pu obtenir. Au début de l'année 1989, le rapprochement entraîna une coopération entre la SED et la SPD de Berlin qui avait pour cible l'Union chrétienne démocrate – avec des implications pour la politique entre les deux Allemagnes qui auraient pu provoquer, sans le »tournant« en cas de succès électoral de Oskar Lafontaine en 1990, des conséquences dramatiques.

Niels Hansen: Une mission gênante. Vienne, le 14 mai 1955: Contre l'expropriation du patrimoine allemand par le Traité d'État Autrichien (pp. 223-246)

Partant du souvenir de la discussion agitée à la représentation diplomatique allemande à Vienne, la veille de la signature du Traité d'État Autrichien, décrit l'auteur, qui y était alors vice-consul, l'expropriation du patrimoine allemand en Autriche et la genèse des dispositions du Traité qui

portaient à ce but. L'évaluation des actes secrets de Bonn et de Vienne, ouverts tout récemment au public, tout comme les publications récentes des actes américains et français projettent une nouvelle lumière sur les événements dramatiques qui se déroulèrent il y a quatre décennies. Dans le même contexte est également traitée l'implication des Autrichiens dans les crimes contre les Juifs.

Rudolf Morsey: A la recherche d'un suppléant. La nomination de Heinrich Lübke pour l'élection du Président de la République Fédérale du 15 juin 1959 (pp. 247-281)

Le fait que Adenauer retira sa candidature pour la fonction de Président de la République Fédérale causa une »crise présidentielle« qui entraîna une perte de prestige du chancelier, âgé de 84 ans. Dès le 15 juin 1959, la nomination d'un successeur par le comité électoral des partis de l'Union ne fut en aucun cas »décidée en passant«, mais après plusieurs heures de discussion dont on ignorait au début absolument l'issue. L'ample procès-verbal de cette réunion, dont on ignorait jusqu'alors l'existence, prouve qu'au cours de la discussion quant aux candidats possibles, le caractère problématique irrésolu des confessions religieuses joua un grand rôle. Le candidat élu, Heinrich Lübke, exerçait la fonction de Ministre de l'Agriculture avec grand succès depuis 1953.

Günter Buchstab: Archives de partis en Europe. Deuxième partie: Inventaire (pp. 283-297)

A la suite de considérations de base, concernant le rôle des partis au sein de la démocratie et des effets résultant dans le domaine de la recherche historique et des archives (HPM 1/1994), offre cet inventaire une vue d'ensemble des archives des partis en Europe.

Klaus Oldenhage: La législation pour la sauvegarde du patrimoine des archives des partis et des organisations de masse de la RDA (pp. 299-307)

Avec la création de la Fondation »Archives des partis et des organisations de masse de la RDA« par la loi sur la modification de la Loi Fédérale des Archives du 13 mars 1992 et l'incorporation des archives régionaux dans les administrations d'archives officielles des nouveaux pays fédéraux créés, aboutit d'une façon exemplaire au niveau international, la solution d'un grand problème tout autant dans le domaine des archives et du droit, qu'au niveau politique. L'évolution et les résultats du processus législatif sont présentés dans cet article.

Manfred Agethen: Les actes de la CDU-Est et de la Demokratische Bauernpartei Deutschlands (DBD) dans les Archives pour la Politique Chrétienne Démocrate. Une description (pp. 309-311)

Information concernant l'ampleur, l'accès et le contenu des actes endossés entre 1990 et 1991.

Laurent Ducerf: La Démocratie Chrétienne en France à partir de 1945. Un bilan historiographique (pp. 313-323)

Après la libération de la France pendant la Seconde Guerre Mondiale, un parti démocratique chrétien, le Mouvement Républicain Populaire (MRP), grandit et devint le premier parti en France. L'histoire du MRP et de ses successeurs, le Centre Démocrate et enfin le Centre des Démocrates Sociaux (CDS), constitue le thème de cette information bibliographique.

Resúmenes

Rudolf Uertz: La democracia cristiana en las ciencias sociales y la investigación histórica. Un esbozo (pp. 1-24)

A diferencia del liberalismo y del socialismo democrático, la democracia cristiana se ve tratada de forma insuficiente en las publicaciones pertinentes y, por regla general, se le adscribe simplemente al conservatismo. A base de las más importantes investigaciones científicas, el presente artículo expone los fundamentos intelectuales de la democracia cristiana, que en virtud de su orientación a la teoría del Estado y la ética cristiana pudo rendir una contribución propia a la formación de un Estado Constitucional democrático con estructuras subsidiarias y solidarias.

Torsten Oppelland: Matthias Erzberger y los inicios de una política exterior democrática en Alemania (pp. 25-47)

La evolución de Erzberger de anexionista a representante de una política exterior democrática estuvo decisivamente influenciada por la política norteamericana. Reconociendo la superioridad material de E.E.U.U., se pronunció, en 1916, en contra de una guerra submarina ilimitada y a favor de la oferta de intercesión americana. En 1917, cuando los americanos entraron en guerra, se consagró Erzberger a la parlamentarización del Gobierno y al relevo de los políticos comprometidos frente a USA. En 1918, hizo suyo el objetivo principal de la guerra de Wilson, la creación de la Liga de Naciones. Para desgracia de Alemania, Erzberger no pudo imponerse con sus metas políticas.

Vera Bücker: El Kölner Kreis y su concepto de una Alemania después de Hitler (pp. 49-82)

Al Kölner Kreis (Círculo de Colonia) no se le ha prestado suficiente atención en el campo de la investigación. A diferencia de los grupos más conocidos de la Resistencia, el de Helmuth von Moltke y el de Carl Goerdeler, el Kölner Kreis estaba arraigado en el ambiente católico, con centro de gravedad en el catolicismo social. Este artículo trata de la historia de su creación, de su estructura y de su relación con otros grupos de la Resistencia. Además, con vistas a la organización del Estado, a los partidos, a la economía y al orden social, se indagan qué conceptos para el futuro ofrece el Kölner Kreis. Con ello, se pone de manifiesto que, más que los otros grupos de la Resistencia, el Kölner Kreis tenía más afinidad con las ideas de una democracia parlamentaria.

Ralf Baus: La fundación en Sajonia, en 1945, de la Unión Cristiano-Demócrata de Alemania (pp. 83-117)

Chemnitz y Dresde fueron los centros donde tuvieron lugar las primeras fundaciones. Las concepciones programáticas coincidían con las de los fundadores berlineses. Ya durante el proceso de la fundación, fracasaron en Dresde los intentos de una colaboración entre fuerzas cristianas y fuerzas de orientación liberal. En Leipzig, el intento concluyó con la escisión del Partido Democrático Alemán. El ala de orientación cristiana se constituyó como un grupo independiente. Decisivo para la preponderancia del partido de Dresde fue la integración del Partido Popular Cristiano (CVP) de Chemnitz y del Partido Popular Cristiano-Social (CVS) de Dresde en el CDUD berlínés, ordenada por la Administración Militar Soviética (SMA). A ésto inherente fue la confirmación de la presidencia territorial del partido en la sede de la SMA sajona en Dresde.

Stefan Creuzberger: »Lucha de clases en Sajonia«. La Administración Militar Soviética en Alemania (SMAD) y el plebiscito de 30 de junio de 1946 (pp. 119-130)

La historiografía de la RDA deja la impresión de que el plebiscito del 30 de junio de 1946 en Sajonia derivó de una iniciativa exclusivamente alemana, en particular del KPD/SED. En base a documentos de archivos moscovitas, ahora por primera vez asequibles, se puede demostrar por lo contrario, que el plebiscito tuvo lugar bajo una considerable influencia de la SMAD. El comportamiento de la fuerza de ocupación puso de manifiesto el carácter más que dudoso de las primeras elecciones en la Zona Soviética de Ocupación (SBZ) y no auguraba nada bueno para las previstas elecciones municipales, comarcales y territoriales en otoño de 1946.

Anne Martin: La política de ocupación francesa y la fundación de la CDU en Renania-Palatinado (pp. 131-148)

Como fuerza de ocupación, Francia exigió la convivencia política de católicos y protestantes. No se autorizó el renacimiento del Partido del Centro, ni de otros partidos confessionales. Aún antes de la creación del territorio de Renania-Palatinado, la actuación de las autoridades militares francesas se orientaba hacia un único partido cristiano-demócrata que abarcara Renania-Hesse y el Palatinado. La preferencia por una CDU de tendencias federalistas estaba conforme con la política francesa respecto a la cuestión alemana. No obstante, la notoria predilección de la potencia de ocupación por fuerzas altamente federalistas resultó más bien un inconveniente frente a una temprana unidad de los cristiano demócratas en Renania-Palatinado.

Matthias Pape: Las relaciones germano-austríacas 1945-1955. Un esbozo (pp. 149-172)

Las relaciones germano-austríacas estuvieron determinadas, desde 1947, por el problema del Tratado de Estado austriaco, cuya firma las Grandes Potencias hicieron depender de la solución de la cuestión alemana. Con vistas a su política de seguridad nacional, el riesgo que corrió Austria con el status de neutralidad, en mayo de 1955, lo debía compensar la República Federal con su ingreso en la OTAN y la aceptación de una Alemania dividida, así como posibilitar la estabilización económica de Austria por medio de un engranaje de ambas economías. La política de intereses de las Grandes Potencias, en cooperación secreta con Viena, condujo a la expropiación del patrimonio alemán en Austria. Simultáneamente, intentaba Washington un

nuevo ordenamiento de su política de seguridad en Europa en base a un cinturón de Estados neutrales. Con respecto a ambas cuestiones, Adenauer se sintió defraudado por los Estados Unidos.

Yorck Dietrich: Franz Etzel, hacendista (pp. 173-187)

Ni la preferencia de Adenauer por Etzel como sucesor en 1959, ni su desaparición, sólo dos años más tarde, del escenario político han sido hasta ahora convincentemente justificados. El segundo Ministro de Hacienda de la República Federal fue uno de los más importantes paladines de la Economía Social de Mercado. La estimación de Adenauer se basaba, no en último término, en los méritos de Etzel en la política financiera. Su fracaso hay que buscarlo en su precaria posición entre los neoliberales y la industria, con cuyos intereses él personalmente se consideraba comprometido.

Frank Müller: Las relaciones interalemanas en vísperas del »cambio«. Contactos entre SPD y SED, 1982-1989 (pp. 189-221)

Los contactos entre SPD y SED en los años ochenta se desarrollaron sin una estrategia consistente. La mayoría de los socialdemócratas atribuía a la situación interna en la RDA una importancia muy secundaria en aras de la paz en Europa. Mientras que Egon Bahr mantuvo esta línea, otros – entre ellos los Ministros-Presidentes de los estados federados regidos por la SPD – aprovecharon la mejora en las relaciones para establecer contactos confidenciales, sin obtener, sin embargo, resultados que el Gobierno federal, y sin comprometerse, no hubiera podido lograr. A comienzos de 1989, el trato estrecho condujo a una cooperación entre la SED y la SPD berlinesa en contra de la Unión, con tales implicaciones para la política interalemana, que sin el »cambio«, en el caso de una victoria electoral del SPD en 1990, hubieran podido desencadenar dramáticas consecuencias.

Niels Hansen: Una misión penosa. Viena, 14 de mayo de 1955: En contra de la expropiación del patrimonio alemán por el Tratado de Estado austriaco (pp. 223-246)

Partiendo del recuerdo de la acalorada discusión en la representación diplomática alemana en Viena, en vísperas de la firma del Tratado de Estado austriaco, el autor, entonces allí Vicecónsul, describe la expropiación del patrimonio alemán en Austria y la génesis de las estipulaciones del Tratado de Estado que a dicha expropiación llevaron. La evaluación de las Actas reservadas de Bonn y Viena, recién autorizadas al público, así como la reciente publicación de Actas americanas y francesas, proyectan una nueva luz en los drámaticos sucesos de hace cuatro decenios. En este contexto, se discute también la implicación de Austriacos en los crímenes contra los judíos.

Rudolf Morsey: En busca de un substituto. El nombramiento de Heinrich Lübke para la elección a Presidente federal el 15 de junio de 1959 (pp. 247-281)

El desistimiento de Adenauer a una candidatura para el cargo de Presidente federal, a comienzos de junio de 1959, desencadenó una »crisis presidencial«, la cual condujo a una pérdida de prestigio del anciano Canciller. El nombramiento de un sucesor, ya el 15 de junio de 1959, por un gremio electoral de los partidos de la Unión no fue decidido »así de paso«, sino después

de varias horas de discusión, con un desenlace en suspenso. El Protocolo de esta Sesión, hasta ahora desconocido, deja entrever el papel que tuvo la confesión religiosa en la discusión. El candidato nombrado, Heinrich Lübke, ejercía con éxito, desde 1953, el cargo de Ministro de Agricultura.

Günter Buchstab: Archivos de partidos en Europa. Segunda parte: Inventario (pp. 283-297)

Después de unas consideraciones básicas sobre el papel que juegan los partidos en la democracia y lo que de ello se deduce para la investigación histórica y la Archivología (HPM 1/1994), este inventario ofrece una sinopsis sobre el desarrollo en Europa de los archivos de partidos.

Klaus Oldenhage: Legislación para salvaguardia del patrimonio archivístico de los partidos y de las organizaciones de masas de la RDA (pp. 299-307)

Con la creación de la Fundación »Archivo de los partidos y organizaciones de masas de la RDA« por la Ley modificadora de la Ley del Archivo Federal de 13 de marzo de 1992 y la incorporación de los expedientes regionales a los archivos estatales de los nuevos territorios se logró, de forma internacionalmente ejemplar, la regulación de un gran problema, tanto en el aspecto archivístico, como en el legal y el político. Aquí se exponen desarrollo y resultado del proceso legislativo.

Manfred Agethen: Las Actas de la CDU-Este y del Demokratische Bauernpartei Deutschlands (DBD) en el Archivo para Política Cristiano-Demócrata. Una descripción (pp. 309-311)

Informe sobre magnitud, accesibilidad y contenido de las Actas asumidas en el período 1990/1991.

Laurent Ducerf: La Democracia Cristiana en Francia a partir de 1945. Balance historiográfico (pp. 313-323)

Con la liberación de Francia en la Segunda Guerra Mundial, ascendió a primer partido de Francia un partido cristiano demócrata, el Mouvement Républicain Populaire (MRP). La historia del MRP, del Centro Demócrata – como su sucesor – y del Centro de los Demócratas Sociales (CDS) constituye el tema de este informe bibliográfico.

Zusammenfassungen

Rudolf Uertz: Die Christliche Demokratie in der historischen und sozialwissenschaftlichen Forschung. Eine Problemkizze (S. 1-24)

Die Christliche Demokratie wird im Gegensatz zum Liberalismus und demokratischen Sozialismus in einschlägigen Darstellungen meist unzulänglich behandelt und in der Regel einfach dem Konservatismus zugeordnet. Vorliegender Aufsatz stellt anhand der wichtigsten wissenschaftlichen Untersuchungen die geistigen Grundlagen der Christlichen Demokratie vor. Aufgrund ihrer Orientierung an der christlichen Ethik und Staatstheorie konnte sie einen eigenständigen Beitrag zur Gestaltung des demokratischen Rechts- und Verfassungsstaats und seiner subsidiären und solidarischen Strukturen leisten.

Torsten Oppeland: Matthias Erzberger und die Anfänge demokratischer Außenpolitik in Deutschland (S. 25-47)

Erzbergers Entwicklung vom Annexionisten zum Vertreter einer demokratischen Außenpolitik wurde entscheidend durch die Auseinandersetzung mit der Politik der USA geprägt. 1916 sprach er sich in Erkenntnis der materiellen Übermacht der USA gegen den uneingeschränkten U-Bootkrieg und für das Eingehen auf das amerikanische Vermittlungsangebot aus. 1917 arbeitete er nach dem amerikanischen Kriegseintritt auf die Parlamentarisierung der Regierung und die Ablösung der gegenüber den USA belasteten Politiker hin. 1918 machte er sich Wilsons Hauptkriegsziel, die Errichtung des Völkerbunds, zu eigen. Zum Unglück Deutschlands konnte er sich mit seiner zukunftsweisenden Politik nicht durchsetzen.

Vera Bücker: Der Kölner Kreis und seine Konzeption für ein Deutschland nach Hitler (S. 49-82)

Der Kölner Kreis hat in der Forschung noch nicht genügend Beachtung gefunden. Er war im Unterschied zu den bekannteren Widerstandsgruppen um Helmuth J. von Moltke und Carl Goerdeler fest im katholischen Milieu verwurzelt, mit Schwerpunkt im Sozialkatholizismus. Gegenstand dieses Beitrages sind seine Entstehungsgeschichte sowie seine Zusammensetzung und Verbindung zu anderen Widerstandsgruppen. Weiterhin wird mit Blick auf Staatsaufbau, Parteien, Wirtschaft und soziale Ordnung nach den Zukunftsvorstellungen des Kölner Kreises gefragt. Dabei zeigt sich, daß die Kölner sich mehr als andere Widerstandsgruppen den Ideen einer parlamentarischen Demokratie näherten.

Ralf Baus: Die Gründung der Christlich-Demokratischen Union Deutschlands in Sachsen 1945 (S. 83-117)

Zentren der weitgehend autonom erfolgenden Gründungen waren Chemnitz und Dresden. Die programmatischen Vorstellungen deckten sich mit jenen der Berliner Gründer. Versuche einer Zusammenarbeit von christlich und liberal orientierten Kräften scheiterten in Dresden schon im Gründungsprozeß. In Leipzig endete der Versuch mit der Spaltung der Demokratischen Partei Deutschlands. Der christlich orientierte Flügel konstituierte sich als selbständige Gruppe. Ausschlaggebend für die Durchsetzung des Dresdner Führungsanspruches war die von der Sowjetischen Militäradministration (SMA) verordnete Eingliederung der Chemnitzer Christlichen Volkspartei (CVP) und der Dresdner Christlich-Sozialen Volkspartei (CSV) in die Berliner

CDUD. Damit verbunden war die Bestätigung des Landesvorstandes am Sitz der sächsischen SMA in Dresden.

Stefan Creuzberger: »Klassenkampf in Sachsen«. Die Sowjetische Militäradministration in Deutschland (SMAD) und der Volksentscheid am 30. Juni 1946 (S. 119-130)

Die Historiographie der DDR vermittelte den Eindruck, als habe es sich bei den Vorgängen um den Volksentscheid in Sachsen am 30. Juni 1946 ausschließlich um Initiativen und Maßnahmen deutscher Stellen, insbesondere der KPD/SED, gehandelt. Anhand erstmals zugänglicher Dokumente aus Moskauer Archiven kann hingegen gezeigt werden, daß der Volksentscheid unter massiver Einflußnahme der SMAD zustandekam. Das Verhalten der Besatzungsmacht ließ den zweifelhaften Charakter der ersten Nachkriegswahl in der SBZ deutlich werden und warf darüber hinaus dunkle Schatten auf die für den Herbst 1946 vorgesehenen Kommunal-, Kreis- und Landtagswahlen.

Anne Martin: Die französische Besatzungspolitik und die Gründung der CDU in Rheinland-Pfalz (S. 131-148)

Frankreich förderte als Besatzungsmacht das politische Zusammengehen von Katholiken und Protestanten. Eine Wiedergründung des Zentrums und anderer konfessioneller Parteien wurde nicht zugelassen. Auch wirkten die französischen Militärbehörden schon vor Gründung des Landes Rheinland-Pfalz auf eine einzige, Rheinhessen und die Pfalz umfassende christlich-demokratische Partei hin. Die Begünstigung der föderalistisch orientierten CDU entsprach den deutschlandpolitischen Zielen Frankreichs. Doch stand das offenkundige Wohlwollen der Besatzungsmacht für stark föderalistische Kräfte einer frühen Geschlossenheit der Christlichen Demokraten in Rheinland-Pfalz eher im Wege.

Matthias Pape: Die deutsch-österreichischen Beziehungen 1945-1955. Ein Aufriß (S. 149-172)

Das deutsch-österreichische Verhältnis war seit 1947 bestimmt von der Frage des österreichischen Staatsvertrags, dessen Unterzeichnung die Großmächte von der Lösung der deutschen Frage abhängig machten. Das sicherheitspolitische Risiko, das Österreich mit dem Neutralitätsstatus im Mai 1955 einging, sollte die Bundesrepublik Deutschland durch den Beitritt zur NATO aufwiegen. Die wirtschaftliche Stabilisierung Österreichs sollte durch eine Verzahnung der beiden Volkswirtschaften erreicht werden. Die Interessenpolitik der Großmächte führte im geheimen Zusammenspiel mit Wien zur Enteignung des deutschen Eigentums in Österreich. Gleichzeitig versuchte Washington vorübergehend eine Neuordnung seiner Sicherheitspolitik in Europa auf der Grundlage eines Gürtels neutraler Staaten. Adenauer sah sich in beiden Fragen von den USA getäuscht.

Yorck Dietrich: Franz Etzel als Finanzpolitiker (S. 173-187)

Weder Adenauers Entscheidung, Franz Etzel 1959 als Nachfolger zu bevorzugen, noch Etzels Abgang von der Bühne der hohen Politik nur zwei Jahre später sind bis heute überzeugend begründet worden. Dabei war der zweite Finanzminister der Bundesrepublik Deutschland einer der wichtigsten Vorkämpfer der Sozialen Marktwirtschaft. Der Aufsatz versucht zu zeigen, daß Adenauers Wertschätzung nicht zuletzt auf den Leistungen Etzels in der Finanzpolitik

beruhte. Der tiefere Grund für seinen Mißerfolg lag in seiner Mittlerstellung zwischen den Neoliberalen und der Wirtschaft, deren Interessen er persönlich verbunden war.

Frank Müller: Innerdeutsche Beziehungen im Vorfeld der Wende. Die Kontakte zwischen SPD und SED 1982-1989 (S. 189-221)

Die Kontakte zwischen SPD und SED in den 80er Jahren verliefen ohne konsistente Strategie. Mit Ausnahme einer Gruppe um Hans Büchler und Gert Weiskirchen maßen die meisten Sozialdemokraten im Interesse des Friedens in Europa den Verhältnissen in der DDR nur eine nachgeordnete Bedeutung zu. Während Egon Bahr diesen Weg konsequent fortsetzte, richtete sich eine dritte Gruppe – darunter die Ministerpräsidenten der SPD-regierten Länder – in den verbesserten Gesprächsbedingungen ein, ohne mit ihrer Vertraulichkeit Ergebnisse zu erzielen, welche die Bundesregierung nicht auch erreicht hätte. Anfang 1989 führte das enge Miteinander zur gezielten Zusammenarbeit zwischen SED und Berliner SPD gegen die Union – mit deutschlandpolitischen Implikationen, die ohne die »Wende« im Falle eines SPD-Wahlsieges dramatische Folgen hätten auslösen können.

Niels Hansen: Eine peinliche Mission. Wien, 14. Mai 1955: Wider die Enteignung deutschen Vermögens durch den österreichischen Staatsvertrag (S. 223-246)

Ausgehend von der Erinnerung an die bewegte Diskussion auf der deutschen diplomatischen Vertretung in Wien am Vorabend der Unterzeichnung des österreichischen Staatsvertrags schildert der Autor, damals dort Vizekonsul, die Enteignung der deutschen Vermögenswerte in Österreich und die Entstehung der darauf gerichteten Vertragsbestimmungen. Nicht zuletzt die Auswertung der kürzlich freigegebenen Bonner und Wiener Verschlußakten sowie jetzt vorliegender amerikanischer und französischer Aktenpublikationen werfen ein neues Licht auf die dramatischen Ereignisse vor vier Jahrzehnten. Damit zusammenhängend kommt auch die Verstrickung der Österreicher in die Verbrechen gegen die Juden zur Sprache.

Rudolf Morsey: Auf der Suche nach dem Ersatzmann. Die Nominierung Heinrich Lübkes für die Wahl zum Bundespräsidenten am 15. Juni 1959 (S. 247-281)

Der Rückzug Adenauers von seiner Kandidatur für das Amt des Bundespräsidenten Anfang Juni 1959 löste eine »Präsidentenkrise« aus, die zu einem Prestigeverlust des 84jährigen Bundeskanzlers führte. Die Nominierung eines Nachfolgers bereits am 15. Juni 1959 durch das Wahlmännergremium der Unionsparteien ist keineswegs »nebenbei entschieden« worden, sondern nach einem mehrstündigen Ringen, dessen Ausgang offen war. Das umfangreiche, bisher unbekannte Protokoll dieser Sitzung lässt insbesondere erkennen, daß bei der Personaldiskussion die strukturell ungelöste Konfessionsproblematik der Unionsparteien eine Rolle spielte. Der nominierte Kandidat, Heinrich Lübke, amtierte seit 1953 als erfolgreicher Landwirtschaftsminister.

Günter Buchstab: Parteiarchive in Europa II. Eine Bestandsaufnahme (S. 283-297)

Nach grundsätzlichen Überlegungen über die Rolle der Parteien in der Demokratie und die

daraus zu ziehenden Folgerungen für die historische Parteienforschung und das Archivwesen (HPM 1/1994), gibt diese Bestandsaufnahme einen Überblick über die Entwicklung des Parteiarchivwesens in Europa.

Klaus Oldenhage: Die Gesetzgebung zur Sicherung des Archivguts der Parteien und Massenorganisationen der DDR (S. 299-307)

Mit der Errichtung der Stiftung »Archiv der Parteien und Massenorganisationen der DDR« durch das Gesetz zur Änderung des Bundesarchivgesetzes vom 13. März 1992 und der Einbringung der regionalen Überlieferung in die Staatsarchive der wiedergegründeten Länder gelang auf international beispielhafte Weise die Regelung eines großen archivfachlichen, rechtlichen und politischen Problems. Verlauf und Ergebnis des Gesetzgebungsprozesses werden hier dargestellt.

Manfred Agethen: Die Akten der Ost-CDU und der Demokratischen Bauernpartei Deutschlands (DBD) im Archiv für Christlich-Demokratische Politik. Eine Bestandsbeschreibung (S. 309-311)

Mitteilung über Umfang, Erschließung und Inhalt der 1990/1991 übernommenen Akten.

Laurent Ducerf: Die Christliche Demokratie in Frankreich seit 1945. Eine historiographische Bilanz (S. 313-323)

Mit der Befreiung Frankreichs im Zweiten Weltkrieg stieg eine christlich-demokratische Partei, der Mouvement Républicain Populaire (MRP), zur ersten Partei Frankreichs auf. Die Geschichte des MRP und – in seiner Nachfolge – des Centre Démocrate und schließlich des Centre des Démocrates Sociaux (CDS) ist Gegenstand dieser bibliographischen Mitteilung.